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ANGAŽOVANOST BAN ADVOKATA U OSLO 

PROCESU 

 

Oslo proces je organizovan zbog zabrane kasetne municije, a 

započela ga je Norveška  Vlada u Oslu ferbruara 2007 godine. 

U  Oslo procesu od samog početka  učestvuje koalicija   nevladinih 

organizacija iz celog sveta koje su se angažovale u borbi protiv 

kasetne municije. Jedna  od njih je Hendikep Internešnal Belgije koja 

je napravila  projekat koji se zove Ben advokati. Ben advokate su 

činile osobe iz više ugroženih zemalja kao što su ( Avganistan, Irak, 

Etiopia, Liban, Vietnam, Srbia i dr. ) a koji  su nastradali od kasetne 

municije. Jednu grupu Ben advokata činila je i grupa iz Srbije koja je 

osnovana tokom Beogradske  konferencije a to su Dejan Dikić, Slađan 

Vučković, Daniel  Ivić i Ja.   

Jedan od zadataka je bio da upoznamo ljude širom sveta preko medija 

ili preko nekih drugih manifestacija  koliko su  kasetne bombe 

opasne, i kakve strašne posledice ostavlja za sobom to oružje. Da bi i 

svi Vi što bolje shvatili moram da napomenem da prema zvaničnim 

podacima u preko 95% slučajeva su civilne žrtve, a najmanje strada 

vojska protiv kojih su prvobitno i bile namenjene.  

Drugi naš zadatak je bio mnogo složeniji a to je  da lobiramo ili na 

neki način utičemo na  zemlje koje su se protivile našim naporima da 

zabranimo kasetnu municiju  zato što imaju izuzetno velike količine 

tog oružja u svojim skladištima.  Te zemlje nisu bile voljne da stave 

zabranu na kasetnu municiju, jedino kada bi postojala stavka o 

moratorijumu od 5 do 15 godina i u tom periodu bi mogle da koriste te 

bombe što je za nas koji smo se borili protiv toga bilo totalno 

neprihvatljivo.   Moglo je doći do sledećeg scenarija a to je stvarajući 

neki novi rat u budućnosti  te zemlje bi se utrkivale da što više 

kasetnih bombi   bace  na tu zemlju kako bi   ispraznili svoja skladišta. 



Page 2 of 3 

 

 

Time bi stvorili još veći haos u Svetu, jer bi na taj način došlo do 

drastičnog povećanja civilnih žrtava.  To je bilo potpuno neprihvatljivo 

za nas. 

Prisustvovali smo velikim međunarodnim konferencijama koje su 

započete u Norveškoj u Oslu  februara meseca 2007,  a nastavljene u 

Peru-Lima, maja 2007, Austrija-Beč, decembra 2007, Novi Zeland-

Velington, februara 2008, Irska–Dablin, maj 2008, i završna 

konferencija koja će biti održana u decembru ove godine u Oslu.  

U međuvremenu su se održale i neke regionalne konferencije gde su 

bile prisutne  zemlje iz tih regiona i plus neke  zemlje koje su bile 

ugrožene od kasetne municije, a to su: Beograd oktobra 2007, Belgija-

Brisel  oktobra 2007 i Bugarska-Sofija oktobar 2008. 

Moram da napomenem da smo posetili zemlje koje su bile protiv ovog 

sporazuma.  Imali smo direktne razgovore sa Vladom,  Ministarstvom 

ili sa parlamentarcima gde smo se trudili da promenimo njihove 

stavove koji su do tog trenutka bili izuzetno negativni.  Krajnji rezultat 

je  usvajanje  sporazuma   107 zemalja  na Dablinskoj konferenciji.  To 

pokazuje koliko smo uspeha imali na kraju. Zemlje u kojima smo bili 

na  pregovorima su Holandija-Hag Juna 2007, Japan-Tokio april 2008 i 

mislim da će isti takvi razgovori da se obave u Poljskoj-Varšava 

novembra meseca ove godine. 

Naš doprinos je bio veliki.  Većina je nastupala u  pregovorima sa 

pozicije povređenih.  Neki su nastupali  i kao stručnjaci  koji su radili 

na kasetnim bombama kao što su Slađan Vučković i ja. Stavovi 

zemalja koje su bile protiv sporazuma  o kasetnim bombama nisu 

imali dovoljno jaku podlogu i nisu mogli da dokažu njihove  teze  jer 

smo uvek imali dobre protiv argumente. 

Učešće Ben Advokata na ovim konferencijama doprinelo je da  u ovaj 

sporazum uđe i jedna veoma snažna odredba a to je pomoć žrtvama, 

njihovim porodicama i zajednicama. To je prvi put u istoriji da se u 

jednom ovakvom  sporazumu  nađe odredba  pomoć žrtvama.  Zato 
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može da se kaže da je ovo jedan od najsveobuhvatnijih sporazuma 

koji je ikada napravljen. 

Naša buduća uloga u ovom procesu je da nadgledamo sprovođenje 

ovog sporazuma, i da li se poštuju sve one stavke koje se u njemu 

nalaze. 

Moram da napomenem da je Srbija i naše ministarsvo  na svim 

konferencijama bilo izuzetno aktivno.  Dobili smo javne pohvale od 

većine zemalja.  Naša međusobna saradnja na ovim konferencijama je 

bila na veoma visokom nivou. Sve  primedbe koje smo imali povodom 

nacrta teksta  ili povodom pregovora koje nam  nisu išle u  korist, 

naše Ministarstvo je na sjajan način to demonstriralo   na javnim 

debatama na konferencijama. Tako da sve pohvale mogu da uputim  

Ministarstvu Srbije za jedan  sjajno obavljen posao. 

Isto tako mogao bi da se zahvalim Norveškoj za izuzetno veliku 

podršku Ben Advokatima na svim  konferencijama. 

I na samom kraju želeo bih da napomenem jednu veoma  važnu stvar 

a to je da mi, Ben Advokati ovo radimo sa velikim entuzijazmom.  

Verovatno što smo svi povređeni od tog oružja i bez ikakve  

materijalne dobiti. Apsolutno niko od nas nema nikakvu korist od 

ovoga u finansijskom smislu. Ovo radimo svim srcem i sa velikom 

željom da zauvek stavimo tačku na kasetne bombe. 

 

Hvala  

 


